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* وزیر جهاد کشاورزی صادرات 18 قلم کالای اساسی و ضروری کشاورزی 
را تــا اطلاع ثانوی ممنوع اعلام کــرد. به گزارش فارس، محمود حجتی در 
نامــه به وزیران صنعــت و اقتصاد عنوان کرد: با توجــه به ضرورت تامین 
کالاهای اساسی و ضروری مورد نیاز کشور و جلوگیری از خروج این کالاها 
و پیشگیری از بروز هرگونه رانت در شرایط خاص کنونی با استناد به قانون 
تمرکز اختیارات و وظایف بخش کشاورزی در وزارت جهاد کشاورزی بدین 
وســیله صادرات کالاهای مشروحه تا اطلاع ثانوی ممنوع شد. براین اساس 
این کالاها شــامل ذرت، گندم،  آرد، جو، جو دوسر، دانه های روغنی، روغن 
خام و روغن پالم، یونجه، کاه و کلش،  پودر ماهی و گوشــت، انواع سبوس، 
کنجاله سویا، سایر کنجاله ها، تفاله ها، خوراک آبزیان، افزودنی خوراک آبزیان، 

چاودار و سورگوم است.
* رئیس  ســازمان چای از پیگیری برای راه اندازی عرضه چای در 
بورس کالا خبر داد.حبیب جهان ساز در گفت وگو با فارس در مورد 
سیاست های جدید سازمان چای کشور برای توسعه فرهنگ مصرف 
چای ایرانی در ایران گفت: مشــکل ما در صنعت چای این است که 
هنوز باور نکرده ایم چای ایرانی مرغوب و خوب اســت و باید روی 
ذائقه سازی مردم کار کنیم، چرا که به مرور با افزایش تولید داخل 
باید آن را جایگزین چای وارداتی کنیم که هم به  اشتغال زایی کمک 
می کند و هم جلوی خروج ارز برای واردات چای را می گیرد. جهان ساز 
از پیگیری برای راه اندازی عرضه چای در بورس کالا به ویژه در استان 
گیلان خبر داد و گفت: جلسه ای را با سازمان بورس برگزار کرده ایم 
و به دنبال آن هستیم که بورس چای را در استان گیلان راه اندازی 
کنیم که در صورت انجام چنین موضوعی، به شفافیت عرضه و قیمت 

سبز برگ چای کمک کرده ایم.
* عضو حراســت وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: متخلفان ثبت غیر 
قانونی سفارش خودروها در سامانه ثبت سفارش از افراد سازمان توسعه تجارت 
بوده اند. سید علی حسینی افزود: متخلفان ثبت غیر قانونی سفارش خودروها 
در سامانه ثبت سفارش از افراد سازمان توسعه تجارت بوده اند.وی ادامه داد: 
160 آی.پــی مربوط به متخلفان بــود که آنها را در اختیار وزارت اطلاعات 
دادیم و این وزارتخانه نیز با کارهای سایبری در حال شناسایی متخلفان است.

دبیر انجمن خرما گفت: هر کیلوگرم خرما با 
نرخ 2500 تومان در ابتدای فصل از کشاورزان 
خریداری و 15 تا 20 هزار تومان در بازار توزیع 

می شود.
علی اصغر موسوی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جــوان اظهار کرد: با توجه به آنکه هر کیلوگرم خرما 
با نــرخ 2500 تومان در ابتدای فصل از کشــاورزان 
خریداری می شود، اما به سبب فقدان نظارت و کنترل 
بر بازار با قیمت های گزاف 15 تا 20 هزار تومان )هشت 

برابر گران تر( توزیع می شود.
وی نرخ منطقی هر کیلوگرم خرما در بازار را پنج 
هزار تومان اعلام کرد و افزود: با وجود نرخ های بالای 
خرما در بازار، جای سؤال است که چرا مسئولان هیچ 
واکنشــی به وجود دلالان و واســطه گران و افزایش 

چشمگیر قیمت ها نشان نمی دهند.

دبیر انجمن خرما مطرح کرد

فاصله 8 برابری قیمت خرما از نخلستان تا بازار

دبیر انجمن خرما، خرید توافقی را راهکار مناسب 
کنترل قیمت دانســت و تصریح کــرد: وزارت جهاد 

کشــاورزی در ابتدای فصل برداشــت همانند سایر 
محصولات باید اقدام به خرید خرما با نرخ های منطقی 

از کشــاورزان کند تا با ذخیره سازی مناسب محصول 
با نوسان چشمگیر قیمت در ماه های پر تقاضا روبه رو 

نشویم.
موسوی میزان تولید ســال گذشته خرما را یک 
میلیون تن اعلام کرد و افزود: سالانه 400 هزارتن از 

این میزان باید به بازارهای هدف صادر شود.
وی با  اشــاره به تأثیر خرید توافقی  بر جلوگیری 
از تنــش و التهابات بازار، گفــت: با توجه به آنکه 50 
درصد محصول در ماه رمضان و مابقی در سایر فصول 
مورد اســتفاده قرار می گیرد، بنابراین خرید توافقی و 
ذخیره ســازی به موقع خرما تأثیر بسزایی در کنترل 
قیمت محصول در بازار دارد در حالیکه فقدان نظارت و 
ذخیره سازی به موقع خرما موجب می شود این محصول 
با نرخ های سرسام آوری که ناشی از جولان دلالان در 

بازار است، عرضه شود.

گفت:  گندمکاران  توانمند سازی  رئیس بنیاد 
دلالان پس از خرید گندم از کشاورزان اقدام به 

صادرات آن از مبادی غیرقانونی می کنند.
علیقلی ایمانی در گفت و گو با باشــگاه خبرنگاران 
جوان، با انتقاد از تشــدید فروش گندم کشاورزان به 
مرغداران و دلالان اظهار کرد: هم اکنون بحث فروش 
گندم کشاورزان به دلالان و مرغداران به سبب پرداخت 
نقدی شــدت گرفته است که این امر می تواند معضل 

جدیدی را به وجود آورد.
وی بــا بیان اینکه دلالان پــس از خرید گندم از 
کشــاورزان و تبدیل آن به آرد، اقــدام به صادرات از 
مبــادی غیرقانونی می کنندافزود: اگر تدابیر جدی در 
این زمینه اندیشــیده نشــود با معضل جدی قاچاق 

روبه رو خواهیم شد.

ایمانی ادامه داد: در چند ســال اخیر،کشاورزان به 
سیســتم خرید توسط دولت به سبب نبود مشکل در 
روند خرید اعتماد کرده بودند که متاســفانه تأخیر در 
پرداخت مطالبات و قیمت در ســال گذشته، زمینه را 
برای بی اعتمادی کشاورزان به این سیستم فراهم کرد 
و در نهایت موجب شــد تمایل آنها به خرید گندم به 

مرغداران و دلالان افزایش یابد.
رئیس بنیاد توانمند ســازی گندمکاران با انتقاد از 
نابسامانی های موجود در بحث قیمت خرید تضمینی 
گندم در سال جاری بیان کرد: عدم افزایش نرخ خرید 
تضمینی علیرغم افزایش هزینه های تولید و تاخیر در 
پرداخت مطالبات گندمکاران در سال گذشته موجب 
شد تا کشاورز نسبت به تحویل گندم به مراکز دولتی 

تمایلی نداشته باشد.

به گفته این مقام مسئول بی اعتمادی کشاورزان به 
سبب مشکلات موجود در پرداخت و خرید تضمینی به 
دولت موجب شده است تا تولیدکنندگان در سال آتی 
تمایلی به کشت گندم نداشته باشند و به سراغ کشت 
دیگر محصولات بروند کــه این امر تولید محصولات 

استراتژیک را تحت تاثیر خود قرار می دهد.
ایمانــی با اشــاره به ضــرورت حمایــت از تولید 
محصولات استراتژیک بیان کرد: بنده به عنوان نماینده 
جامعه کشــاورزان معتقدم که دولــت از محصولات 
استراتژیک نظیر گندم، جو، کلزا، چغندر قند و... باید 
حمایت های لازم را داشــته باشــد چرا که عمده آب 
مصرفی این محصولات آب ســبز اســت و این امر در 

حفظ منابع پایه تاثیر بسزایی دارد.
رئیس بنیاد توانمند سازی گندمکاران در پاسخ به این 

سؤال که آیا با فعالیت دلالان در امر خرید، خودکفایی 
گندم تحت تاثیر قرار خواهــد گرفت، بیان کرد: این 
موضوع به رویکرد تولیدکنندگان درباره نحوه تصمیم 
گیری خود نســبت به آینده بر می گردد و هم اکنون 

نمی توان پیش بینی در این زمینه داشت.
رئیس بنیاد توانمند ســازی گندمــکاران در پایان 
ســخنان خود با بیان اینکه امســال پیش بینی خرید 
10/5 میلیون تن گندم محقق نخواهد شــد،تصریح 
کرد: علیرغم آنکه مشــکلی در تولید وجود ندارد،اما 
بی اعتمادی کشــاورزان به سیستم دولتی و امتناع از 
تحویل محصول به سیلوها موجب شده است که گندم 
از چرخه سیســتم دولتی خارج و توســط دلالان در 
انبارها نگه داری شــود. این امر می تواند تبعات زیادی 

را در بر داشته باشد.

رئیس بنیاد توانمند سازی گندمکاران:

بی اعتمادی کشاورزان به سیستم دولتی سبب کاهش تولید گندم می شود

رئیس اتحادیه نانوایی های ســنتی درباره 
مشکلات نانوایی ها گفت: ما دنبال گران کردن 
نرخ نان نیستیم ولی به دولت می گوییم حداقل 

هزینه های جانبی نانوایی ها را تامین کنید. 
قاسم زراعت کار در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، 
درباره شرایط کارگران نانوایی ها و مطالبات این صنف 
اظهار داشــت: در حال حاضر نانوایان بر اساس نرخ 
سال 93 نان را می فروشند و مهم ترین مطالبه نانوایان 
افزایش نرخ اســت. نانواداران اعتراض زیادی در این 
زمینه بــه اتحادیه ها دارند، ما دنبال گران کردن نرخ 
نان نیستیم و به دولت می گوییم ما یک سرباز در کنار 
شما هســتیم. اگر بگویید، نان را رایگان هم به مردم 
می دهیم ولــی حداقل هزینه های جانبی نانوایی ها را 
تامین کنید. البته طی دو هفته گذشته کارگروهی برای 

حل مشکلات نانوایی ها تشکیل شده است.
وی ادامه داد: افزایش هزینه های کارگری هر ساله 
طبــق قانون کار، افزایش 25 درصدی بیمه و افزایش 
مالیات )5 الی 15 درصد( همه اینها باعث فشار آمدن 
به این قشــر شده است. درآمد یک نانوایی لواشی در 

رئیس اتحادیه نانوایی های سنتی:

دنبال افزایش قیمت نان نیستیم ولی دولت هزینه ها را جبران کند 

یک ماه حدود 22میلیون تومان اســت که حدود 10 
میلیون در ماه هزینه خرید آرد می کند. پول قبض آنها 
هر 40 روز یکبار حدود 800 هزار تومان است. قبض 
آب، بیمه و خوراک کارگر هم دارند. باید توجه داشت 
که در سراسر کشور 90 هزار نانوایی سنتی وجود دارد 
و 93 درصد نان کشور را این نانوایی ها تهیه می کنند.

رئیس اتحادیه نانوایی های سنتی درباره نارضایتی 
مــردم از کیفیت نان گفــت: مردم تنهــا نانوایی را 
می بینند و از مــواد اولیه هیچ اطلاعی ندارند. امروزه 
نانوا در قالب یارانه هیچگونه اختیاراتی از خود ندارد و 
هیــچ اطلاعی از کیفیت آردی که کارخانجات به آنها 

می دهند هم ندارند.

زراعت کار با اشــاره به مشــکلات صــدور کارت 
بهداشــت برای نانوایی ها تصریح کرد: در حال حاضر 
دفتر خدماتی راه اندازی شده است و نانوا برای دریافت 
مجوز بهداشــتی بودن مغازه اش، مجبور است ماهانه 
36 هزار تومان و سالانه 430 هزار تومان و در برخی 
مغازه ها بیش از یک میلیون تومان بپردازد تا هر سه 
سال یک آموزشی ببینند و برای دریافت کارت سلامت 
نیز باید هر ســه ماه یکبار 80 هزار تومان و ســالیانه 
320 هزار تومان به حساب وزارت بهداشت یا کارگزار 
واریز کنند. وزارت بهداشــت بــا این روند حتی برای 

بازنشستگان خود نیز اشتغالزایی کرده است.
وی دربــاره انتخاب مــواد جایگزین برای جوش 
شــیرین در نانوایی ها گفت: امروزه می طلبد که یک 
مواد جایگزین برای جوش شــیرین انتخاب شود. با 
توجه به اینکه آتش کلیه نانوایی های سنتی، مستقیم 
اســت در صورت عدم اســتفاده از جوش شیرین نان 
ســوخته و سیاه می شــود اما ناگفته نماند که میزان 
 مصرف هر چیزی اســتانداردی دارد که خارج از آن 

مضر است. 

رویترز نوشت، با توجه به ترانزیت روزانه یک 
سوم نفت حمل شده در دریا از تنگه هرمز، این 

آبراه، یک شاهراه راهبردی است.
به گزارش خبرگزاری فارس، رویترز طی گزارشی 
در مورد تنگه هرمز نوشــت، ایــن هفته ایران تهدید 
کرده است، در پاسخ به درخواست آمریکا برای توقف 
ممنوعیت صادرات نفت ایران، جلوی عبور نفتکش ها 

از تنگه هرمز را می گیرد.
این تنگه، آبراهی است که سواحل ایران و عمان را از 
هم جدا و خلیج فارس را به خلیج عمان و دریای عرب 
متصل می سازد. باریک ترین نقطه عبوری از این آبراه 
21 مایل عرض دارد اما عرض مسیر کشتیرانی در هر 

جهت تنها 2 مایل است.بر اساس برآورد اداره اطلاعات 
انرژی آمریکا، در ســال 2016، روزانه 18/5 میلیون 
بشــکه نفت از این تنگه عبور کرده اســت که نسبت 
به ســال 2015 افزایش 9 درصدی را نشان می دهد و 
رکوردی محسوب می شود؛ این رقم 30 درصد تمامی 
ترانزیت نفت در جهان از طریق دریا را شامل می شود.

بر اساس بررسی موسســه تحلیل آمارهای نفتی 
ورتکســا، محموله های نفت خــام و میعانات گازی 
ترانزیت شــده از طریق تنگه هرمز در سال 2017 به 
روزانــه 17/2 میلیون بشــکه و این رقم تنها در نیمه 
نخســت ســال 2018 به روزانه 17/4 میلیون بشکه 
رسیده است.بیشــتر نفت صادراتی عربستان، ایران، 

امــارات، کویت و عراق از طریق این تنگه به بازارهای 
جهانی فرستاده می شود. همچنین این آبراه، مسیر عبور 
تمامی ال ان جی )گاز طبیعی مایع( صادراتی قطر است.
عربستان و امارات تلاش کرده اند تا با احداث خط 
لوله های جایگزین این تنگه را دور بزنند، اما آمارهای 
اداره اطلاعــات انرژی آمریکا نشــان می دهد که این 

اقدامات موفق نبوده است.
در همین رابطه، تسنیم به نقل از پایگاه تخصصی 
اویــل پرایس گزارش داد: یکــی دیگر از گزینه ها که 
کمتر در رســانه های بین المللی از آن سخن به میان 
رفتــه، اســتفاده از ظرفیت نیروی دریایــی ایران در 
تنگه باب المندب میان یمن و شــاخ آفریقاست. ایران 

از ســال 2013 به این طرف، کشتی هایی را به دریای 
سرخ اعزام کرده اســت. هرچند ایران اعلام کرده که 
ایــن نیروها با هــدف مبارزه بــا دزدی دریایی اعزام 
شــده اند، اما در حقیقت کشــتی های نیروی دریایی 
ایران در حال گشــتزنی در خلیج عدن و دریای سرخ 
هســتند، بدین ترتیب ایران پتانســیل مختل کردن 
ترانزیت نفت در این منطقه آبی را نیز داراست. بخش 
عمده ای از نفــت و گاز صادراتی منطقه خلیج فارس 
با عبور از تنگه باب المندب وارد کانال ســوئز می شود. 
هرگونه ناامنی ای در این تنگه می تواند موجب اختلال 
 در عرضــه نفــت به بازار جهانی و رشــد قیمت نفت 

شود.

رویترز:

انتقال 30 درصد نفت جهان
 از راه دریا در دست ایران است

در حالی که رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس 
گفت، بر اساس گزارش دستگاه های امنیتی بیش از یکصد هزار 
خودرو با تخلف وارد کشــور شده است، حراست وزارت صنعت 

این خبر را تکذیب کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شبکه خبر، رئیس فراکسیون مبارزه 
با مفاسد اقتصادی مجلس شورای اسلامی اعلام کرد: پیش از آنکه ثبت 
سفارش خودرو ممنوع شود 5 خانواده، خودروهای لوکس وارد کرده بودند 
که پس از اعلام ممنوعیت شش ماهه ثبت سفارش خودرو آنها را فروختند.

امیر خجسته گفت: پس از اعلام ممنوعیت ثبت سفارش خودرو از 13 
تا 21 دیماه 95، تعداد 34 هزار خودرو در ســامانه ثبت سفارش وزارت 
صنعت هر شب از ساعت 2 تا 4 بامداد ثبت شد که اسناد آن موجود است.
وی افزود: از این تعداد، واردات 6 هزار و 481 خودرو قطعی شده است.
رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس اظهار کرد: اینکه 
می گویند سامانه ثبت سفارش در آن مدت هک شده است چنین چیزی 
نیست بلکه ورود به این سامانه غیرقانونی است و ورود این خودروها نیز 

قاچاق محسوب می شود.
خجسته افزود: تحقیق و تفحص را با امضای 50 نماینده از گمرکات 
آغاز کردیم و مشــخص شــد که گمرک از ورود این خودروها در عین 

ممنوعیت واردات اطلاع داشته است.
وی عنوان کرد: گروه مشخص شده به وسیله مجلس در گمرک برای 

ادامه بررسی ها مستقر می شود.
رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس ادامه داد: نباید این 
طور باشد که 30 دستگاه نظارتی واردات غیرقانونی خودرو را ببینند اما 
به دوش یکدیگر بیاندازند. از دستگاه های نظارتی انتظار داریم قدرتمند 

وارد این مسائل شوند.
خجسته گفت: در جلسه با رئیس گمرک و مسئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به آنان خواهیم گفت که 6 هزار و 481 خودرو، چطور و 

از چه طریقی وارد کشور شده است؟!
وی افــزود: چند ماه اســت که از وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
خواسته ایم فهرســت تعداد ال.سی های باز شده، ثبت سفارش 34 هزار 
خودرو و تضامین گمرکی که پرداخت نشده است را به ما اعلام کند، اما 

تاکنون چنین فهرستی به ما داده نشده است.
ایــن نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: در حالی که خودروســازان 
داخلی با قیمت ارز دولتی قطعات را وارد می کنند با چه مجوزی قیمت 
خودروهای خود را افزایش دادند؟!در همین رابطه، تســنیم گزارش داد، 
رییس مرکز حراســت وزارت صنعت، معدن و تجارت گفته است: تعداد 
تخلف در واردات خودرو، تنها 6 هزار و 481 مورد بوده که مرکز حراست 
وزارتخانه در بهمن ماه 96 آن را شناسایی و به گمرگ، سازمان تعزیرات 

حکومتی و دستگاه قضایی اعلام کرد.
سیدعلی حسینی افزود: گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت باعث 
شد تا 4 هزار و 581 خودرو از گمرگ خارج نشود ولی هزار و 900 خودرو 
قبل از شناســایی از گمرگ خارج شده است که وارد کنندگان متخلف 

خودروهای باقیمانده به دستگاههای امنیتی و تعزیرات اعلام شده اند.
گفتنی است، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه 
تجارت هم گفته است: همان گونه که در سامانه ثبت سفارش برای ثبت 
34 هزار خودرو نفوذ شد در سامانه گمرک نیز این اتفاق افتاد و بیش از 

هزار و 900 خودرو از گمرک ترخیص شد که غیرقانونی است.
واردات ایــن حجم از خودرو در حالی اســت که بنا بر اعلام مهدی 
کسرایی پور، مدیرکل سیاســت ها و مقررات ارزی بانک مرکزی، خودرو 
در گروه چهارم کالاها و ورود آن ممنوع اســت و ارزی به آن تخصیص 

داده نمی شود.
براساس ابلاغیه وزیر صنعت، معدن و تجارت به سازمان توسعه تجارت، 
که اوایل تیرماه جاری منتشر گردید، ثبت سفارش و واردات 1339 ردیف 
تعرفه ای کالا که شامل بیش از هزار و 400 قلم کالا است ممنوع شد که 

خودرو نیز جزو آن دسته کالاهای ممنوعه واردات قرار داشت.

گزارش های ضد و نقیض درباره 
واردات غیرقانونی 100 هزار خودرو

گروه اقتصادی- 
با گذشت پنج ســال از مدیریت وزیر لیبرال 
روحانی در حوزه مســکن که موجب گرانی شدید 
مســکن و افزایش اجاره بها شــده است، عباس 
آخوندی طی اظهارات عجیبی مدعی شد با اعمال 
سیاست های انقلابی شاهد تاثیر بسیار منفی در بازار 

مسکن خواهیم بود! 
بدون شــک در دولت حســن روحانی، ضعیف ترین 
عملکــرد اقتصادی به وزارت راه و شهرســازی اختصاص 
دارد، وزارتخانــه ای که وزیر آن، صرفا به ســاختن کلمه 
ترکیب از کلید واژه های اقتصــادی لیبرال ها اکتفا کرده 
و به وظایف خود در این وزارتخانه )مانند تسهیل ساخت 
مسکن توســط بخش خصوصی، اتمام پروژه مسکن مهر 

و...( بی توجه مانده است. 
از همــان ابتدای دولت تدبیر و امید، عباس آخوندی 
کار خود را با حمله به سازمان حمایت از مصرف کنندگان، 
مسکن مهر و... شروع کرد و تا همین چند هفته پیش هم 
مشغول دفاع از برجام و توجیه حذف یارانه ها بود؛ اگر کسی 
از بیرون اظهارات وی را دنبال کند احساس می کند وزیر 
راه آنقدر بیکار است که در هر زمینه ای که میلش بکشد 

سخنرانی می کند! 
در ادامه همین اظهار نظرهای جلب توجه کننده، روز 
گذشته هم آخوندی در پایان نشست بررسی راهکارهای 
تعادل در بازار مسکن گفت: »سیاست ها نباید به گونه ای 
باشد که حقوق مالکیت اشخاص تحت عنوان سیاست های 
انقلابــی تحت تأثیر قرار گیرد، چون بلافاصله هم در بازار 
اجاره و هم در بازار تولید مســکن، اثر منفی بسیار زیادی 

خواهد گذاشــت.«وی ادامه داد: »سیاســت های کنترلی 
قیمت مسکن علاوه بر نقض حقوق مالکیت اشخاص، سبب 
می شود که بازار زیرزمینی و فساد در این بخش ایجاد شده 

و عرضه مختل شود.« 
آخوندی در حالی سیاست های انقلابی را دارای اثرات 
منفی در بازار مســکن معرفی کرده که تاکنون هیچگاه 
سیاست هایی با عنوان سیاست های انقلابی در عرصه مسکن 
نه تنها اجرایی نشده بلکه مطرح هم نشده است؛ اگر منظور 
ایشان از سیاست های انقلابی، سیاست های کنترل قیمتی 
است باز هم هیچکسی تاکنون نگفته سیاست های انقلابی 

چنین معنایی دارد. 
اتفاقا ســؤال مهمی که در ایــن میان وجود دارد این 
است که اگر به دلیل عملکرد ضعیف آخوندی، چهار سال 
مســکن، در رکود به ســر برده و روز به روز هم این رکود 
عمیق تر شده، آیا هزینه این بی کفایتی ها را سیاست های 

انقلابی باید پرداخت کند؟ 
باید به وزیر محترم راه و شهرسازی گفت، سیاست های 
انقلابی به معنای کار جهادی است که در حدود دو ماه و با 
کار سه شیفته، پروژه آبرسانی آبادان و خرمشهر را تامین 
کرده است، سیاست های انقلابی به معنای تلاش جوانان 
نخبه برای بهره برداری از پالایشــگاه ستاره خلیج فارس و 
بســیاری از این موارد است؛ ولی آقای وزیر به جای اینکه 
خودش هم از این سیاست ها استفاده کند، سعی می کند 
انقلابی گری را مترادف با سوسیالیسم جلوه داده و باز هم 

از توضیح عملکرد »تقریبا هیچ« خود طفره برود. 
با آخوندی تا دوران جنگ!

به گزارش خبرگزاری تســنیم، وزیر راه و شهرسازی 

روز گذشته همچنین ادامه داد: »بخش مسکن عمدتاً به 
بخش خصوصی متکی است؛ برخی می گویند دولت باید 
در این شــرایط ورود کند، اما به محض اینکه دولت وارد 
ساخت مسکن شــود، رقابت دولت با بخش خصوصی به 
ایجاد مشــکل در حوزه عرضه مسکن منجر خواهد شد، 
بنابراین در تصمیم گیری ها کاری نکنیم که دولت جانشین 
بخش خصوصی شود.« در همین سخنان به خوبی می شود 
فهمید که آخوندی با فرار رو به جلو خواســته باز هم بر 
عملکرد افتضاح خود ماله بکشد، چراکه بر اساس گزارش 
بانک مرکزی که مشــرق منتشــر کرده، در سال گذشته 
تعداد ســاختمان های شروع شده توسط بخش خصوصی 
در مناطق شــهری کشــور )آمار واحدهایی که ســاخت 
آنها در ســال 1395 شروع شده( به 94 هزار واحد رسید 
که کمترین رقم در ســه دهه اخیر )از سال 1368 بدین 
سو( بوده است. مگر آقای آخوندی مدعی ساخت مسکن 
توسط بخش خصوصی نیست؟ خب ساخت و ساز بخش 
خصوصی در دوره خود ایشان به کمترین میزان سه دهه 
اخیر رسیده است؛ با ملاک خود ایشان باید گفت بدترین 
عملکرد دهه های اخیر در حوزه ســاخت مسکن در دوره 
خودشان بوده است. از دوران دفاع مقدس بدین سو هیچ 
گاه سابقه نداشته که تعداد ساختمان های شروع شده توسط 
بخش خصوصی در مناطق شــهری کشور در یک سال به 
زیر 100 هزار واحد برســد اما در سال 1395 این اتفاق 
ناگوار رخ داده اســت. شگفت آور است که آقای آخوندی 
)که یک تنه ساخت و ساز مسکن توسط بخش خصوصی 
را به دوران جنگ برگردانده( مدعی ساخت مسکن توسط 

بخش خصوصی شده است! 

مسکن مهر؛ بد، بد، بد!
وزیر راه و شهرسازی در ادامه سخنان خود به موضوع 
مسکن مهر هم اشاره کرد و گفت: »در سال 85 تا 92 دولت 
تحت عنوان مسکن مهر در ساخت و ساز مداخله کرد که 
اثر مخرب داشت. تنها دوره ای که دولت در ساخت و ساز 
مسکن ورود کرد، در دهه 80 بود که مسکن مهر را ایجاد 
کرد و فکر می کرد می تواند با آن قیمت مسکن و زمین را 

کنترل کند که شکست خورد.«
هرچند به ســخنان آخوندی علیه مسکن مهر عادت 
کرده ایم اما اینکه وی هنوز هم )که پنج سال از روی کار 
آمدنــش می گذرد( آن را رها نمی کند دیگر نوبر اســت!، 
به آقای آخوندی باید گفت اولا در ســاخت مسکن مهر، 
پیمانکاران بخش خصوصی نقش قابل توجهی ایفا کردند 
و ثانیا مســکن مهر هرچه بود میلیون هــا نفر را خانه دار 
کرد، شــما که آن را تعطیل کردید و حتی تعهدات قبلی 
را بعد پنج ســال نتوانستید تمام کنید، صلاحیت چنین 

انتقادی را ندارید. 
جناب وزیر راه و شهرســازی! بهتر نیســت کمی هم 
دربــاره عملکرد خودتان صحبت کنید؟ البته وقتی طبق 
قانون برنامه ششــم توســعه، باید در سال 1395 بالغ بر 
680 هزار مسکن شهری جدید در کشور تولید می شد که 
کمتر از نصف آن تحقق پیدا کرد و طبق گزارش سازمان 
برنامه و بودجه، عملکرد دولت یازدهم در حوزه مســکن 
روستایی افتضاح  بوده به طوری که تولید مسکن در سال 
گذشته نسبت به رکورد دولت دهم نزدیک به 80 درصد 
کمتر است؛ بهتر است حرفی از عملکردتان نزنید و فقط 

مسکن مهر را بکوبید!

در پی ناکامی سیاست های وزارت مسکن

عباس آخوندی: سیاست های انقلابی تاثیر منفی در بازار مسکن می گذارد!

مشاور وزیر راه و شهرسازی با  اشاره به اینکه از برنامه ساخت 
و ساز در بافت فرسوده و سکونت گاه های غیر رسمی عقب هستیم، 
اعلام کرد تولید مســکن در بافت فرســوده به 100 هزار واحد هم 

نمی رسد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، غلام رضا سلامی در جلسه 
هم اندیشــی صاحبنظران با موضوع چالش های بخش مسکن و راهکارهای 
آن اظهار داشــت: درخصوص بافت فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی 19 
میلیون بدمســکن داریم که در این زمینه تبدیل به شش میلیون مسکن 
می شود و این یعنی اگر یک برنامه 10 ساله داشته باشیم سالی 600 هزار 
واحد مسکن باید تولید کنیم که در حال حاضر تولید با توجه به مشکلاتی 

که وجود دارد به 100 هزار واحد هم نمی رسد.
وی با  اشاره به وضعیت اقتصادی ایران و تحریم های موجود با  اشاره به 
شرایط مســکن گفت: صنعت ساختمان در ایران جزو معدود صنعت هایی 
اســت که از تحریم ها کمترین آسیب را خواهد دید. این یعنی ما می توانیم 
ایــن صنعــت را جایگزین صنایعی کنیم که در آینده از تحریم ها آســیب 
خواهند دید آن هم صنعت مسکن که اقتصاد ما به آن وابسته است و موجب 

رونق گرفتن آن می شود.
مشاور وزیر راه   و شهرسازی در ادامه با  اشاره به پیش فروش خانه و مزایای 
مثبت آن بیان کرد: پیش فروش خانه با پیش فروش ماشــین تفاوت زیادی 
داشته و کاملا متفاوت هستند. ما در پیش فروش خانه سه ریسک را از بین 
می بریم.سلامی ادامه داد: یکی از این موارد این است که ریسک خریدار در 
مقابل افزایش قیمت را از بین می بریم. به عنوان مثال فردی که سال گذشته 
در بانک مســکن ودیعه برای گرفتن وام گذاشته است، امسال وام او کاملا 
بی اثر شده است چون نتوانستیم او را به سیستم پیش فروش متصل کنیم.

به گفته وی، اگر همزمان با پولی که می گذاشــت جایی وجود داشــت 
که سیســتم پیش خرید را انجام می داد خودش را در مقابل ریسک افزایش 
قیمت مصون می کرد. در وهله بعدی فروشــنده هم از ریســک نقدینگی 
مصون می ماند چون می دانســت واحدی که ساخته برایش مشتری وجود 
دارد. ریســک بعدی هم که از بین می رفت بحث عرضه و تقاضا بود که در 

مسئله پیش فروش قابل حل است.
مشاور وزیر راه و شهرسازی درخصوص بحث افزایش قیمت مسکن گفت: 
در مورد افزایش قیمت مســکن هم مسلما این افزایش از دیگر موارد کمتر 

است اما قیمت مسکن در ایران از همه چیز بالاتر است. 
سلامی اضافه کرد: اگر یک نفر در کشورمان پنج میلیون حقوق بگیرد 
برای خرید یک خانه یک میلیاردی باید 200 ماه حقوق بگیرد در حالی که در 
اروپا همان خانه را با 300 هزار یورو خریداری کرده و تنها 75 ماه از حقوقش 
را باید بپردازد. وی ادامه داد: ضمن این که در کشورهای اروپایی 80 درصد 
هزینه خرید خانه را هم وام ارزان قیمت دو تا سه درصدی پوشش می دهد. 

مسئله ای که در ایران ممکن است این وام، 20 درصد یا 10 درصد باشد.

معاونت اقتصادی وزارت خارجه می تواند به عنوان تسهیل کننده 
روابط تجاری نقش مهمی در تحقق اقتصاد مقاومتی و حمایت از 
کالای ایرانی داشته باشد، اما به اعتقاد کارشناسان تاکنون عملکرد 

مثبتی نداشته است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، در تابستان سال گذشته و تقریبا ده 
ساعت پس از رای اعتمادی که نمایندگان مجلس به محمدجواد ظریف به 
عنوان سکاندار دستگاه دیپلماسی کشور دادند او در یک برنامه تلویزیونی از 
ایجاد یک معاونت اقتصادی در وزارت خارجه خبر داد و اهم فعالیت های 
این بخش جدید را تشــریح و اظهار کرد: »منطقه ما بهترین بازار برای 
بخش خصوصی است که می تواند تولید  اشتغال داشته باشد، برای ایجاد 
 اشــتغال باید تولید را برای کسب بازار های خارجی تقویت کنیم و فقط 
معطوف به نیاز و بازار های داخلی نباشــیم. وظیفه این وزارتخانه معرفی 
توانمندی های اقتصادی داخلی به خارج و امکانات کشور های خارجی به 
بخش خصوصی است، بر این اساس لازم بود بر موضوع اقتصاد تمرکز کرده 
و تلاش های بخش خصوصی و دولتی را در این زمینه تسهیل کنیم.« در 
این زمینه ســوالی مطرح می شــود که تا چه حد این معاونت توانسته به 

دیپلماسی اقتصادی کشور کمک کند؟
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی در باره عملکرد 
معاونت اقتصادی وزارت خارجه گفته است مسئولان وزارت خارجه حداقل 
چهار ســال زمان می خواهند که بتوانند درون این وزارتخانه را نسبت به 
تغییرات توجیه کنند.جواد کریمی قدوسی اظهار کرد: تحقیقات بنده در 
زمینه تغییر ساختار دستگاه دیپلماسی حاکی از آن است که نه تنها منتج به 
افزایش کارآمدی این نهاد نشده است بلکه در ساختارهای مختلف دستگاه 
دیپلماسی بگو مگو های زیادی رخ داده است، همچنین ارتباط بخش های 
کارشناسی وزارتخانه با معاونین، وزیر و دیگر قسمت ها قطع شده است.

در این زمینه محمدابراهیم رضایی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس 
گفته است، وزارت امور خارجه از ضعف دیپلماسی اقتصادی رنج می برد 
لذا در این زمینه نیازمند تجدید برنامه هستیم، بنابراین با تخصیص منابع 

مالی مورد نیاز نقص موجود باید رفع گردد.
همچنین محمدعلی پورمختار معتقد است مباحثی مانند حل مشکلات 
بازاریابی، حل مشــکلات تجار و افرادی که مراودات مالی خارجی دارند 
در گرو تلاش ســفرا اســت و امروزه مشکلاتی برای برخی واردکنندگان 
وجــود دارد و در این زمینه گلایه هــای زیادی درخصوص نوع همکاری 
سفرا داشــته اند. به عبارتی دیگر می توان گفت در طول 4 سال گذشته 

سفارتخانه ها برنامه ای برای رفع مشکلات مذکور نداشته اند.
اگــر معاونت اقتصادی به تبــادلات اقتصادی رونق مــی داد، اوضاع 
اقتصادی کشور را بهبود می بخشید و شاهد پیشرفت های بهتر می شدیم، 
اما مطمئنا با هماهنگی و انسجام می توان از ظرفیت های سفارتخانه ها و 
معاونت اقتصادی برای کمک به توسعه اقتصادی کشور استفاده مطلوب 
کرد البته در وهله اول باید این معاونت تمام هم و غم خود را برای به ثمر 

رسیدن این هدف بگذارد.
جمهوری اســلامی ایران در بیش از صد کشور دنیا دارای سفارتخانه 
است و همچنین 34 کنسولگری به نمایندگی از ایران در خارج از کشور 
فعالیــت دارند. این موضوع فرصت مناســبی را برای ایران ایجاد کرده تا 
بتوانند با فراهم کردن آمار و اطلاعات دقیق راه را برای شرکتها و بخش 
خصوصی ایران جهت حضور در بازارهای تخصصی منطقه ای فراهم کند 
زیرا تولید کنندگان ایرانی می توانند کالاهای خود را در مقیاس و کیفیت 
متناسب با هر منطقه تولید کنند. همچنین زمینه رایزنی ها برای مذاکره 
در مورد تعاملات منطقه ای را فراهم کنند، لذا به نظر می رســد معاونت 
اقتصادی با اتکا به سفارتخانه های محلی به عنوان یک جاده صاف عمل 
خواهــد کرد تا بخش های خصوصی بتوانند توانمندی های بالقوه خود را 

بالفعل کنند و در بازارهای جهانی خودی نشان بدهند.

کارشناسان مطرح کردند

عملکرد ضعیف معاونت اقتصادی
 وزارت خارجه در تجارت خارجی کشور

مشاور وزیر راه و شهرسازی: 

تولید مسکن در بافت فرسوده
 به 100 هزار واحد هم نمی رسد

رئیس اتحادیه آهن فروشان از افزایش ۴0 تا ۴5 درصدی قیمت 
آهن و میلگرد خبر داد و گفت: این میزان افزایش هشت درصد از 

گرانی های اخیر مسکن را شامل می شود.
محمد آزاد در گفت و گو با ایسنا درباره وضعیت بازار آهن، اظهار داشت: 
قیمت میلگرد و آهن طی مدت اخیر 40 درصد افزایش یافته که باتوجه به 
اینکه حدود 20 درصد از هزینه ساخت و ساز صرف آهن می شود، هشت درصد 
از گرانی های اخیر مسکن، مربوط به افزایش قیمت در این بخش است و تا 
زمانی که ارزش ریال تثبیت نشده و از آن کاسته می شود، گرانی ها ادامه دارد.

وی با تاکید بر اینکه تلاش می شــود کالا با ارزان ترین قیمت به دست 
مصرف کننده برسد، گفت: در این خصوص لازم است همکاری هایی با وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و همچنین وزارت امور اقتصادی و دارایی و بورس 
کالا صورت گیرد تا از افزایش قیمت ها جلوگیری شــود. در زمینه کنترل 
قیمت ها و بیان حساسیت خود در نفع مصرف کننده با رئیس مجلس و وزیر 

صنعت، معدن و تجارت مذاکراتی انجام شده است.
رئیس اتحادیه آهن فروشــان با اشاره به اینکه 95 درصد از کالاها تولید 
داخل اســت، افزود: در کشور مواد اولیه مرغوب همچون سنگ آهن، زغال 
سنگ، گاز و همچنین کارگر ارزان قیمت داریم؛ بنابراین نباید با افزایش نرخ 

ارز، گرانی داشته باشیم.
به گفته آزاد، تقریبا نیمی از محصولات تولیدی، صادر می شــود؛ لذا در 
قبــال این صادرات ارز دریافت می کنیم و بورس کالا برای قیمت گذاری در 
تابلو بــورس، قیمت های جهانی را مورد توجه قرار می دهد که این به ضرر 

مصرف کننده داخلی خواهد بود.
وی ادامه داد: در بازار کمبود کالا نداریم. هر میزان که تقاضا باشد عرضه 
خواهیــم کرد. در حال حاضر تقاضایی وجود ندارد که برابرش کالا و عرضه 
وجود نداشــته باشد. همانطور که اشــاره شد 50 درصد تولید داخل صادر 

می شود تا کارخانه ها به حیات خود ادامه دهند.
رئیس اتحادیه آهن فروشــان درباره اعتراض هفته گذشته آهن فروشان 
گفت: از آنجاکه بازار در بی ثباتی به سر می برد، فروشنده نگران است کالایی 
که صبح فروخته را بعدازظهر نتواند با همان قیمت، بخرد و جایگزین کند؛ 
بنابراین برای ساعاتی توقف کاری داشتند تا تکلیف ثبات بازار مشخص شود.

گفتنی اســت در حالــی که بازار آهن خرداد ماه پارســال افزایش 52 
درصدی قیمت را تجربه کرد و هر کیلوگرم شــمش آهن یکباره از 1350 
تومان به 2050 تومان رسید، امسال هم این بخش مجددا با افزایش قیمت 

مواجه شده است.

آهن 40 درصد گران شد
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